
Píseň 632 1.sl         21.2.2021jm  první postní  

Dnes je první postní neděle, jmenuje se Invocavit, což znamená „vyslyším ho“ a je to podle žalmu 91:  

Až mě bude volat, odpovím mu, v soužení s ním budu, ubráním ho, obdařím ho slávou, dlouhých let 
dopřeji mu do sytosti, ukáži mu svoji spásu. 

Píseň  606 

Pane Bože, 
s důvěrou a vděčností se k tobě obracíme i v tento den jako už tolikrát. Spoléháme na tvé slovo. Spoléháme 
na odpuštění v Pánu Ježíši Kristu a v důvěře v jeho milost vyznáváme před tebou svá provinění, zbytečná 
slova, špatné úmysly, netrpělivost, která někoho zranila, rozhodnutí, která jsme udělali z ješitnosti a pýchy. 
Vyznáváme i svoji slabost, propadání beznaději a malou důvěru ve tvoji sílu a laskavost. Vyznáváme i to, že 
neseme vinu na věcech, které jsme nezavinili přímo.  

Proto k tobě voláme: Pane smiluj se      Kriste, smiluj se      Pane smiluj se  

Slovo milosti:  

Kdo v úkrytu Nejvyššího bydlí, přečká noc ve stínu Všemocného. Říkám o Hospodinu: „Mé útočiště, 
má pevná tvrz je můj Bůh, v nějž doufám.“ Vysvobodí tě z osidla lovce, ze zhoubného moru. Přikryje 
tě svými perutěmi, pod jeho křídly máš útočiště; pavézou a krytem je ti jeho věrnost. Nelekej se 
hrůzy noci ani šípu, který létá ve dne, moru, jenž se plíží temnotami, nákazy, jež šíří zhoubu za 
poledne. Máš-li útočiště v Hospodinu, u Nejvyššího svůj domov, nestane se ti nic zlého, pohroma se 
k tvému stanu nepřiblíží. (Ž91,1-6;9-10) 

1.čtení Mt 4.1-11  
Píseň 130   
2.čtení Gn 2, 15-17; 3,1-7 

Milí bratři a sestry 

Na začátku postního období máme před sebou čtení o dvou pokušeních – člověka Adama a člověka Evy v 
ráji a Syna člověka Ježíše Krista na poušti.  

Příběh Adama a Evy je předmětem mnoha zpracování, dost často bývá něčím legrační, ale ve skutečnosti to 
vůbec legrační není, naopak, je to čirá tragedie. Ono to není o nějakém Adamovi a nějaké Evě, kteří žili na 
počátku dějin, Věřit, že to je o prvních lidech, kteří svou neposlušností zavinili, že jsme na tom hůř než 
bychom být mohli, je málo a je to dokonce vysoce škodlivé. Týká se nás to tak, že to je příběh o každém 
jednom z nás.  

Hospodin Bůh postavil člověka do zahrady v Edenu, aby ji obdělával a střežil. Toho je potřeba si všimnout, 
neboť ráj neznamená, že se nedělá nic. Člověk má úkol, jakoby Bůh pracoval - tvořil svět a člověka a potom 
mu svěřil péči o zahradu Eden – ve smyslu „pracoval jsem dosud a teď to vezmeš za mě“. Člověk má na 
starosti zemi, na kterou byl postaven a navíc je mezi tím, co dnes nebylo čteno, vyprávění o pojmenování 
všech zvířat. To Adam udělal, a proto je jejich pánem, což v biblickém i správnějším obecném pochopení 
znamená, že za ně má odpovědnost.  

A Hospodin Bůh člověku přikázal: „Z každého stromu zahrady smíš jíst. Už víme z předchozího vyprávění, že 
to byla stromy žádoucí na pohled s plody dobrými k jídlu, i kdybychom to zapomněli, stejně si představíme 
to záplavu krásných stromů s uvěřitelnými i neuvěřitelnými plody, prostě zahrada v Edenu je vynikající 
značka. A to všechno může člověk používat podle toho, jak potřebuje. Pozor, všechno ne. Ze stromu 



poznání dobrého a zlého však nejez. V den, kdy bys z něho pojedl, propadneš smrti. Kromě toho, že se v ráji 
pracuje i tímto padá špatné předznamenání, že v zahradě o nic nešlo. Už tam je důvod k rozhodování. Je víc 
možností a na člověku je, jak s tím naloží.  

Snad ani není třeba zmiňovat dětinskou otázku – proč tam ten strom vůbec byl. Prostě tam byl. Ke všem 
otázkám podobného typu je v epištole Římanům trefné přirovnání o nádobě, která vyčítá hrnčíři, jak to, že 
ji udělal právě takhle. A jedna chasidská historka k tématu: 

Jeden žák poznamenal před rabim Menachemem Mendelem: Bůh, který je dokonalý, stvořil za 6 dní svět, 
který dokonalý není. Jak je to možné? Rabi se na něj osopil: Myslíš, že bys to dokázal lépe? Ano, myslím, že 
ano, breptal žák, který už nevěděl, co vlastně řekl. Ty že bys to dokázal lépe, ty? rozkřikl se mistr. Tak na co 
čekáš? Neztrácej čas a běž, dej se do práce! 

Strom poznání dobrého a zlého je, jak za chvíli řekne had, možností stát se Bohem. A o to vlastně jde, 
všechno řídit. Mít své věci pevně v ruce. Nebo raději řídit běh světa. Mít moc, o to jde vůbec nejvíc, a zdá 
se, že pokušení moci je vůbec největší, co kdy lidi postihlo. Moc nad jinou skupinou nebo aspoň nad jedním 
člověkem. Prý je silným pocitem moci vzít druhému člověku život. Ale i když zrovna nevraždíme, i tak to 
skýtá široké možnosti.  

Ale zatím to slyšíme jen jako varování – do toho se nepouštěj, nejsi Bůh, jsi člověk (a to v příběhu o stvoření 
vůbec nezní jako nějaký nižší stupeň, je to naopak vyznamenáváno Hospodinovou přízní v každé zmínce. 
Snad i důvěra Hospodina v to, že člověk z lásky stvořený dokáže poslechnout radu laskavého Stvořitele, by 
se dala pochopit jako vyznamenání). Bůh riskuje. To patří k důvěře. Ale jeho upozornění je důrazné – 
propadneš smrti, kdybys z toho stromu pojedl, ZCELA URČITĚ zemřeš. Okusíš, jaké to je být smrtelný.  

Dále přichází na scénu had. Můžeme zase nechat stranou, proč zrovna toto zvíře má černého petra. 
Vysvětlení, že svojí nevypočitatelností vždycky a všem nahání strach padá, jestliže jsou lidé, kteří si hady 
oblibují, což nechápu. Nejlepší jsou v tom kraličtí, kteří ho rovnou nazývají zlostníkem, vynikající označení, 
je hned jasno, kdo tam toho hada nastražil a kdo z něj mluví. Příběhu o Ježíšově pokušení je bez obalu 
nazýván ďáblem. Židovská vykladačská tradice se hojně zabývá tím, že ďábel je anděl, který ztratil výsadní 
postavení, když byl stvořen člověk a proto záviděl, ale to můžeme směle nechat být. Prostě je to zlostník.  

Nejzchytralejší ze vší polní zvěře, kterou Hospodin Bůh učinil, byl had. Řekl ženě: „Jakže, Bůh vám zakázal 
jíst ze všech stromů v zahradě?“  

Vyprávěč vystihuje navrtávání lží a polopravdou. Zlostník, aniž by svoji oběť nějak zvlášť nutil, ji dokáže 
přimět k činu šikovně zvolenými narážkami. Jakže – mluvčí je pohoršen tím, jak odpudivě ponižujícím 
způsobem zachází Bůh s lidmi. Zakázal jim jíst ze všech stromů v zahradě. Už v tom slyšíme – to bych já 
nikdy neudělal.  

Eva ještě zvládá - odvětila: „Plody ze stromů v zahradě jíst smíme. Ale přece je trochu nahlodaná: Jen o 
plodech ze stromu, který je uprostřed zahrady, Bůh řekl: ‚Nejezte z něho, ani se ho nedotkněte, abyste 
nezemřeli.‘ Židovský výklad praví, že moc mluvila, to byla její první chyba. Přece zákaz zněl – nebudete jíst, 
a ne nebudete se dotýkat. Toto snaživé přehánění, které vypadá na první pohled neškodně, je velmi 
škodlivé.  

Elie Wiesel: První poučení, které plyne z této epizody: výmysly jsou nebezpečné. Druhé: partnery k 
rozhovoru si máme vybírat s rozvahou, Evinou chybou bylo, že rozhovor s hadem vůbec připustila. Třetí 
poučení – neměla se nechat přesvědčit, ba co hůře, neměla přesvědčovat manžela, jenž nabyl přítomen. 
Čtvrté: Adam neměl odcházet, kdyby býval stál manželce po boku, had by neměl šanci na úspěch.  



Ano, co dělal Adam? Přece Bůh řekl, že člověku není dobré být samotnému. Jsou tam jeden pro druhého a 
přece je každý sám. Kdyby byli spolu.... . Jak podivně vypadá, když je tam tak stručně řečeno, že prostě dala 
svému muži a on také jedl. Snad se ani nezeptal, ani nezapochyboval....  

Eva si vzala zakázané ovoce po hadově ujištění „Nikoli, nepropadnete smrti. Bůh však ví, že v den, kdy z 
něho pojíte, otevřou se vám oči a budete jako Bůh znát dobré i zlé.“ Něco je úplná lež – smrti propadnou, to 
bylo jasně řečeno. Otevřou se vám oči, to byla pravda, ale otevřely se jim oči k tomu, že poznali strach a 
ztratili důvěru. Budete znát dobré a zlé – nejde jen o rozumové poznání, ale snad přímo o to, kdo bude 
určovat, co je dobré a co zlé. Budete znát, co je pro vás dobré a co zlé, budete si to určovat. Budete mít tu 
moc. Budete jako bohové.  

Na člověka Evu to zabralo. Až tehdy uviděla, že je to strom s plody dobrými k jídlu, lákavý pro oči, strom 
slibující vševědoucnost. Od prvního navrtání ji zlostník dovedl ke svému cíli a s Adamem už ani neměl práci.  

Důvěra je to, co nejvíce vystihuje rajský stav. Jak jsme viděli, ráj nebyl v nicnedělání ani v tom, že by nebyly 
možnosti k morálnímu rozhodování. Co tam však bylo nesporně jinak, než je ve stavu mimo ráj, to je 
blízkost a důvěra mezi Bohem a člověkem a blízkost a důvěra mezi lidmi. Hned, jak okusí jablko smrtelnosti, 
zjistí první věc, že jsou nazí a musí se před sebou stydět. Ztracená nevinnost není v tomto případě lechtivě 
podbarvená legrácka, ale strašlivá ztráta. Něco, co těžce postrádáme, co musíme znovu a znovu budovat a 
zase se nám to bortí pod rukama. Něco, co jsme měli, ale vyměnili za pocit moci.  

Had, tedy zlostník, se prosmekl mezi větvemi a zmizel, Adamovi a Evě zbylo akorát fíkové listí, a to není 
zase nic neškodného, protože fíkový strom byl ve starověku sídlištěm démonů, tak k čemu se to vlastně lidé 
obrátili o pomoc?  

Tento výsek textu by nás dnes nechal tak trochu na holičkách, protože to není celé, ale ještě že k tomu 
máme evangelium, o tom, jak Ježíš neskočil na žádné líbivé řeči, nenechal se chytit na polopravdy a i když 
přistoupil na konverzaci s pokušitelem, nic pro něj neudělal. Zvládl pokus o dokazování vlastní hodnoty a 
vlastního poslání tím, že by prováděl líbivé zázraky – třeba měnil kamení v chleba, hned by se tím mohl stát 
vládcem země, ještě k tomu chlebu nějakou tu hru a měl by to v kapse. Zvládl i pokus o zkoušení Boží 
trpělivosti a pohotovosti, tedy pokus o prověření své moci nad Bohem – neskočil z vrcholku chrámu, aby si 
ozkoušel, jestli přiletí andělé, aby ho měkce postavili na zem. A konečně zvládl o pokus o ovládnutí celého 
světa kam, až oko dohlédne, a to jen za tak málo, aby se poklonil ďáblu. Vždyť by se tak moc nestalo, a pro 
dobrou věc … Ale Pán Ježíš tohle všechno zvládl. Ve skutečnosti je teprve tento příběh veselý oproti tomu z 
Genesis. 

Dnes tedy čteme o tom, co Eva a Adam nezvládli a my to nezvládáme spolu s nimi, a co Ježíš zvládl. Plyne z 
toho poučení a povzbuzení – ten, co to zvládl, stojí za námi ve všech našich bojích. Jestliže je příběh o boji 
se zlým na začátku postního období, dává mu předznamenání: toto je doba, kdy je ještě více třeba bojovat 
proti zlému. Nebo si to alespoň uvědomovat, abychom nebyli tak snadnou kořistí našeptávajícího zlostníka. 
Zlostník to už má stejně spočítané, to je a bude zvěstí velikonoc, a ty jsou hned po postním čase. Snad toto 
je nejlepší odpověď na otázku, proč tam ten ďábel vůbec byl – už mele z posledního. Ne že by ještě 
nezvládl nadělat dost škody. Ale stejně, věříme a doufáme, že Kristus, který ho porazil, bude s námi ve 
všech našich bojích proti zlému. 

Vyznání víry  Věřím v Boha, Otce všemohoucího, Stvořitele nebe i země, 

i v Ježíše Krista, Syna jeho jediného, Pána našeho, jenž počal z Ducha svatého, narodil se z 
Marie Panny, trpěl pod Pontským Pilátem, byl ukřižován, umřel a byl pohřben, sestoupil do 
pekel, třetího dne vstal z mrtvých, vystoupil na nebesa, sedí po pravici Boha, Otce 
všemohoucího, odkud přijde soudit živé i mrtvé. 
 



Věřím v Ducha svatého, svatou církev obecnou, svatých obcování, hříchů odpuštění, těla z 
mrtvých vzkříšení a život věčný. Amen. 

Varhany 

Pane Kriste,  
chceme se držet toho, co slyšíme o tvé milosti. Prosíme tě o požehnání. Předkládáme před tebe své životy a 
prosíme tě za životy těch, které máme v srdcích a myslích. Prosíme, neopouštěj dílo svých rukou. Že takto 
smíme prosit, to víme, neboť až posud jsi byl s těmi, které jsi stvořil, s těmi, kteří ti důvěřovali. Tak nám to 
dosvědčili mnozí. I pro jejich svědectví věříme, doufáme a spoléháme se, že pomůžeš tomuto světu, lidem, 
které známe i které neznáme, všem nám, aby nemoc ustoupila a aby se život vrátil k normálu. Vyznáváme, 
že v tom, jak to bylo před pandemií, bylo mnoho věcí, které bychom neměli opakovat. Prosíme i za to, 
abychom se zvládli všichni vrátit k normálu, ale nevraceli se už k tomu, co před tebou nemá hodnotu. Dnes 
však myslíme na ty, o kterých tak často slyšíme, kteří mají strach, třeba i jít k doktorovi, když jim je něco 
jiného, než kovidová nemoc, kteří jsou velmi vážně nemocní, kteří mají příliš mnoho práce a málo rukou, 
které by je podpořily, kteří trpí izolací od ostatních lidí, na vztahy v rodinách, které se zhoršují, na děti, 
které přestaly počítat se školou a chybí jim kamarádi. Chválíme tě, Pane, že tyhle všechny ti můžeme 
s důvěrou předložit a být si jisti, že naše prosby slyšíš, ty, který jsi bojoval a bojuješ proti zlému. Vše ostatní 
vkládáme do modlitby, kterou jsi nás naučil: 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na 
zemi. Chléb náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a 
neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. Amen 

3. čtení  Ř5, 12Skrze jednoho člověka totiž vešel do světa hřích a skrze hřích smrt; a tak smrt zasáhla 
všechny, protože všichni zhřešili.15S milostí tomu však není tak jako s proviněním. Proviněním toho 
jediného, totiž Adama, mnozí propadli smrti; oč spíše zahrnula mnohé Boží milost, milost darovaná v 
jediném člověku, Ježíši Kristu. 19Jako se neposlušností jednoho člověka mnozí stali hříšníky, tak zase 
poslušností jednoho jediného mnozí se stanou spravedlivými.  

Ž 91 

Máš-li útočiště v Hospodinu, u Nejvyššího svůj domov, nestane se ti nic zlého, pohroma se k tvému stanu 
nepřiblíží. On svým andělům vydal o tobě příkaz, aby tě chránili na všech tvých cestách. Na rukou tě budou 
nosit, aby sis o kámen nohu neporanil; po lvu a po zmiji šlapat budeš, pošlapeš lvíče i draka. Dám mu 
vyváznout, neboť je mi oddán, budu jeho hradem, on zná moje jméno. 

Píseň 623 

 

 
 
 


